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ОФІЦІЙНО

1.�Тепер�пишемо�не�тіль³и�ірій,�ірод�(дÀже�жорсто³а
людина),�а�й�ирій,�ирод�–�із�И�на�почат³À�слова.�Та³ож
пишемо� ич,� и³ати,� и³ання.� Крім� то�о,� И� на� почат³À
може�бÀти�в�іншомовних�власних�назвах.

Унормована�можливість�À�дея³их�випад³ах�писати�И�на
почат³À� слова,� що� раніше� офіційно� «заборонялося»� і
вима�алося�писати�лише�І.

Новин³ою,�порівняно�з�попереднім�правописом,�стала
можливість� писати� слова� ірій� /� ирій,� ірод� /� ирод� двома
способами.�Та³ож�тепер�Àже�офіційно�пишемо�И�на�почат³À
о³ремих�ви�À³ів�(ич!),�часто³�(ич�я³ий�хитрий),�дієслова�и³ати
(‘вимовляти�и�замість�і’)�та�похідно�о�від�ньо�о�іменни³а
и³ання.�Крім�то�о,�И�на�почат³À�слова�вживаємо�в�дея³их
за�альних� і�власних�назвах� іншомовно�о�походження,�на
³шталт:�ир,�Ич-оба,�Кім�Чен�Ин.�Останні�моменти�на�пра³тиці
застосовÀвалися�й�раніше,�але�не�бÀли�внормовані.

2.� Тепер� пишемо� архимандрит,� архиєрей,� архи-
єпис³оп,� архиєрей� тощо� через� И� –� поряд� із� попе-
редніми� архімандрит,� архієрей,� архієпис³оп,� ар-
хієрей.

У�префі³са�архі-�з’явився�варіант�архи-�в�назвах�цер³овних
звань,�титÀлів�і�чинів:�архимандрит�і�архімандрит,�архиєрей�і
архієрей,�архистрати��і�архістрати��тощо.

3.� Тепер� пишемо� та³ож� �ідности,� незалежности,
радости,�смерти,�чести,�хоробрости;�³рови,�любови,
осени,�соли,�РÀси,�БілорÀси�–�я³�варіант,�із�-И�в�³інці
в� родовомÀ� відмін³À� однини;� та³ож� лишається
дотеперішня�норма�на�-І.

ГрÀпі�іменни³ів�третьої�відміни�в�родовомÀ�відмін³À�однини
повернÀте�я³�варіант�та³ож�за³інчення�на�-и,�³рім�за³інчення
-і,�що�дотепер�від�1930-х�ро³ів�бÀло�єдиною�дозволеною
формою:�Іменни³и�на�-ть�після�при�олосно�о,�а�та³ож�слова
³ров,�любов,�осінь,�сіль,�РÀсь,�БілорÀсь�À�родовомÀ�відмін³À
однини�можÀть�набÀвати�я³�варіант�за³інчення�-и:��ідности,
незалежности,�радости,�смерти,�чести,�хоробрости;�³рови,
любови,�осени,�соли,�РÀси,�БілорÀси.

4.� Тепер� пишемо� та³ож� БÀнінові,� Ні³Àлінові:� –� з
за³інченням� -ові� в� давальномÀ� відмін³À� однини� я³
варіант,� поряд� із� дотеперішньою� нормою� про� за-
³інчення�-À.

Прізвища,�що�є�іменни³ами�чоловічо�о�родÀ�дрÀ�ої�відміни
на�-ин,�-ін,�-їн,�À�давальномÀ�відмін³À�однини�можÀть�мати�й
за³інчення� -ові,� а� не� тіль³и� -À,� я³� досі:� ВасилишинÀ� –
Василишинові,�ВолошинÀ�–�Волошинові,�МихайлишинÀ�–
Михайлишинові,�СеменишинÀ�–�Семенишинові,�СтепанишинÀ
–�Степанишинові,�Я³овишинÀ�–�Я³овишинові,�ІльїнÀ�–�Ільїнові
та�ін.

5.�Тепер�«топ-100»,�«топ-десять»�–�«поза�за³оном».

Просто�À�правопис�внесли�Àточнення�щодо�написання
модно�о�слова�«топ»:�Компонент�топ-�із�числівни³ами�не
поєднÀваний.�Тобто�написання�на�³шталт�«топ-100»,�«топ-
десять»�тощо�–�порÀшення�правописÀ!�Для�передачі�поняття
чо�ось�найпершо�о�(чи�найостаннішо�о),�найважливішо�о,
чільно�о,�провідно�о�або�най�іршо�о�ба�ата�À³раїнсь³а�мова
має�досить�засобів,�і�не�варто�збіднювати�її�до�одно�о-єдино�о
способÀ,�ще�й�чÀжо�о.

6.� Тепер� назви� сайтів� та� інших� інтернет-сервісів
пишемо� тіль³и� À³раїнсь³ою,� з� обов’яз³овим� відмі-
нюванням:�твітер,�ґÀґл;�мережа�«ФейсбÀ³»,�енци³ло-
педія� «Ві³іпедія»;�фейсбÀ³а,�ютÀба,� імейла� (із�за³ін-
ченням�-А,�-Я�в�родовомÀ�відмін³À�однини).

Нарешті� внормоване� написання� назв� сайтів� та� інших
інтернетних�сервісів:�вони�пишÀться�À³раїнсь³ою�мовою,�за
нормами�À³раїнсь³о�о�правописÀ�і,�звичайно�ж,�відмінюються,

я³�Àсі�À³раїнсь³і�слова:�Назви�сайтів�без�родово�о
слова�пишемо�з�малої�бÀ³ви�(твітер,�ґÀґл);�назви
сайтів�з�родовим�словом�пишемо�з�вели³ої�бÀ³ви
та�в�лап³ах�(мережа�«ФейсбÀ³»,�енци³лопедія
«Ві³іпедія»).�Та³і�з�цих�слів,�що�належать�до
дрÀ�ої� відміни,� в� родовомÀ� однини� мають
за³інчення�-а,�-я:�фейсбÀ³а,�ютÀба,�імейла.

7.�Слова�«ви»,�«ваш»�тощо�завжди�пи-
шемо�з�малої� літери,� я³що� тіль³и�це�не
лист� із�персональним�зверненням�до�однієї�особи�з
виявом�особливої�ввічливості.

Унормоване�написання�слів�«Ви»,�«Ваш»�тощо�з�вели³ої
літери:�це�робиться�тіль³и�я³�форма�ввічливості�À�звертанні
до�однієї�³он³ретної�особи�в�листах,�офіційних�до³Àментах
тощо,�адресованих�безпосередньо�цій�людині�–�але�в�те³стах
іншо�о�хара³терÀ�літера�завжди�мала.

8.� На�адÀємо:� два� хлопці,� три� робітни³и,� чотири
слÀхачі�–�з�-И,�-І,�-Ї�в�³інці�(а�не�«хлопця»,�«робітни³а»,
«слÀхача»,�я³�помил³ово�вживають�російсь³омовні).

Для�тих,�хто�плÀтає�À³раїнсь³À�формÀ�з�російсь³ою�на�-а,
-я,�тепер�прямо�на�адано:�Іменни³и�чол.�родÀ�з�числівни³ами
два,�три,�чотири�мають�за³інчення�-и,�-і�(-ї):�два�хлопці,�три
робітни³и,�чотири�слÀхачі.

9.�Знайомимося�зі�с³існою�рис³ою.Запроваджений
новий� розділовий� зна³� –� це� с³існа� рис³а� (� /� ).� Її
ставимо:

В�офіційно-діловомÀ�та�наÀ³овомÀ�стилях�–�я³�розділовий
зна³�між�однорідними�членами�речення�та�в�інших�подібних
випад³ах�À�значенні,�близь³омÀ�я³�до�єднально�о�(=і),�та³�і
до� розділово�о� (=або)� сполÀчни³ів� (з� можливістю� пере-
важання� в� різних� ³онте³стах� то� одно�о,� то� іншо�о� з� цих
значень):� системність� /� несистемність� мовних� явищ;� на
позначення�ро³À,�що�не�збі�ається�з�³алендарним,�напр.:�À
2018/2019�навчальномÀ�році;�На�позначення�співвідношення
я³их-небÀдь� величин,� параметрів:� співвідношення� ³ÀрсÀ
�ривня� /� долар;� У� �рафічних� с³ороченнях:� п/в� (поштове
відділення),�р/р�(розрахÀн³овий�рахÀно³),�х/³�(холодно�о
³опчення),� п/п� (по� поряд³À:�№� п/п),� ³/т� (³інотеатр),� т/³
(теле³анал),� с/�� (сільсь³о�осподарсь³ий)� та� ін.;� ³м/�од
(³ілометр�на��одинÀ),�Ф/м�(фарад�на�метр)�та�ін.

10.�Тепер�пишемо�тіль³и�разом:�віцепрем’єр,�віце-
³онсÀл,� е³счемпіон³а,� е³сміністр,� е³спрезидент,
³онтрадмірал,� вебсайт,� вебсторін³а,� преміÀм³лас,
ма³сісÀ³ня,� мідімода,� мініспідниця,� топменеджер,
топмодель,� лейб�вардієць,� лейбмеди³,� оберофіцер,
оберлейтенант,� оберпро³Àрор,� штабс³апітан,� Àнтер-
офіцер�тощо.

Значно�розширений�перелі³�³омпонентів,�я³і�пишÀться�з
рештою�слова�разом�(раніше�ба�ато�з�них�писалися�через
дефіс).�Це�стосÀється�не�тіль³и�іменни³ів,�а�й�Àтворюваних
від�них�при³метни³ів,�я³і�теж�тепер�втратять�дефіс.

До�та³их�³омпонентів,�що�пишÀться�разом,�тепер,�зо³рема,
належать�(раніше�цей�списо³�бÀв�значно�³оротший):�абро-,
авіа-,�авто-�(‘само’,�‘автоматичний’),�а�ро-,�аеро-,�а³ва-,
ал³о-,� арт-,� астро-,� аÀдіо-,� біо-,� боди-,� боді-� (перед
�олосним),�веб-,��еліо-,��ео-,��ідро-,�дендро-,�е³зо-,�е³о-,
е³оном-,�етно-,�євро-,�зоо-,�ізо-,�³ібер-,�мета-,�метео-,�моно-
,�мото-,�нар³о-,�нео-,�он³о-,�палео-,�пан-,�пара-,�поп-,�прес-
,�псевдо-,�соціо-,�теле-,�фіто-,�фол³-�(фоль³-),�фоно-;�іно-
(іншо-,�іна³о-),�лже-�та�ін.,�а�та³ож�архі-,�архи-,�бліц-,��іпер-
,�е³стра-,�ма³ро-,�ма³сі-,�міді-,�мі³ро-,�міні-,�мÀльти-,�нано-,
полі-,�преміÀм-,�сÀпер-,�топ-,�Àльтра-,�флеш-;�анти-,�віце-,
е³с-,�³онтр-,�лейб-,�обер-,�штабс-,�Àнтер-:�аброморфема,
артрино³,�бодибілдин�,�бодіарт,�вебсторін³а,��еліоцентр,
е³опродÀ³ти,�е³оном³лас,�моновистава,�панамери³ансь³ий,
попмÀзи³а,� поп�Àрт,� прес³онференція,� фол³�Àрт,
фоль³мÀзи³а,� бліцновини,� бліцопитÀвання,� е³стра³лас,

преміÀм³лас,� топменеджер,� топмодель,� флешінтерв’ю,
ма³сіодя�,�мідіодя�,�мінісÀ³ня;�ма³сімода,�ма³сісÀ³ня,�мідімода,
мідіспідниця,� віцепрем’єр,� віце³онсÀл,� е³счемпіон³а,
е³сміністр,� е³спрезидент,� ³онтрадмірал,� ³онтрÀдар,
лейб�вардієць,� лейбмеди³,� обермайстер,� оберофіцер,
оберлейтенант,�оберпро³Àрор,�штабс³апітан,�Àнтерофіцер.
(За�попереднім�правописом�перші�елементи�віце-,�е³с-,�лейб-
,�ма³сі-,�міді-,�міні-,�обер-�в³азÀвалося�писати�через�дефіс,
ба�ато�бÀли�просто�не�вре�Àльовані.)�Але�Àва�а:�я³що�та³і
іншомовні�³омпоненти�приєднані�до�власно�о�імені,�то�їх
пишемо�з�дефісом:�пан-Європа,�псевдо-ФаÀст.

11.� Тепер� пишемо� тіль³и� о³ремо� пів� À� значенні
половина:�пів�ар³Àша,�пів�відра,�пів��одини,�пів�літра,
пів�міста,�пів�о�ір³а,�пів�острова,�пів�яблÀ³а,�пів�ящи³а,
пів�ями;�пів�Європи,�пів�Києва,�пів�У³раїни.

Змінене�написання�³омпонента�пів:�запроваджене�йо�о
написання� іноді�о³ремо,� іноді�разом�–�залежно�від�йо�о
значення;�раніше�він�писався�іноді�разом,�іноді�через�дефіс.

Зо³рема,� невідмінюваний� числівни³� пів� зі� значенням
‘половина’�з�настÀпним�іменни³ом�–�за�альною�та�власною
назвою�À�формі�родово�о�відмін³а�однини�пишемо�о³ремо:
пів�ар³Àша,�пів�відра,�пів��одини,�пів�літра,�пів�міста,�пів�о�ір³а,
пів�острова,�пів�яблÀ³а,�пів�ящи³а,�пів�ями;�пів�Європи,�пів
Києва,�пів�У³раїни.�Я³що�ж�пів�з�настÀпним�іменни³ом�À�формі
називно�о�відмін³а�становить�єдине�поняття�і�не�виражає
значення�половини,�то�їх�пишемо�разом:�півар³Àш,�південь,
півзахист,�пів³оло,�пів³Àля,�півлітра�(розм.�‘пляш³а�з��оріл³ою
або�іншою�випив³ою�ємністю�0,5�літра’),�півмісяць,�півоберт,
півовал,�півострів.

12.� Тепер� пишемо� тіль³и� двоа³тний,� двоо³ис,
двоо³сид,� двоопÀ³лий,� двоосьовий,� триатомний,
трио³исень,�чотириосьовий�–�а�не�«двох-»,� «трьох-»,
«чотирьох-»,�я³�раніше,�перед�настÀпним�А�чи�О).

Слова�з�елементами�дво-�/�двох-,�три-�/�трьох-,�чотири-�/
чотирьох-�пишÀться�іна³ше:�пишемо�двох-,�трьох-,�чотирьох-
,�я³що�настÀпна�частина�є�числівни³ом�чи�співвідносним
іменни³ом:�двохсотий,�трьохтисячний,�чотирьохмільйонний,
чотирьохмільярдний;� двохсотріччя,� трьохсотріччя,
чотирьохсотріччя;�і�дво-,�три-,�чотири-�в�Àсіх�інших�випад³ах,
зо³рема:� двоа³тний,� двоо³ис,� двоо³исень,� двоо³сид,
двоопÀ³лий,� двоосьовий,� триатомний,� трио³исень,
чотириосьовий.� (Раніше� в� першомÀ� з� цих� випад³ів
припÀс³алося�і�двох-,�трьох-,�чотирьох-;�натомість�тіль³и�ці
форми�на�-ох-�вима�алися�в�разі,�я³що�настÀпна�частина
слова�починалася�на��олосний�А,�О).

13.�Тепер�пишемо�іна³ше�слова:�священни³�(через
два�Н);�проє³т,�проє³ція�(через�Є);��оспіс�(через�Г).

Слово�священни³�тепер�пишемо�з�двома�Н,�я³�і�в�інших
словах�зі�збі�ом�одна³ових�при�олосних�на�межі�³ореня�і
сÀфі³са;�раніше�воно�бÀло�фа³тичним�винят³ом�і�писалося�з
одним�Н.�Слова�проє³т,�проє³ція�тепер�пишемо�через�Є,�я³�і
в�інших�схожих�випад³ах,�на�³шталт�«трає³торія»,�що�бÀло
запроваджено�раніше;�дотепер�вони�писалися�через�Е�і�бÀли
по�сÀті�винят³ами.�Слово��оспіс�тепер�пишемо�з�Г�на�почат³À
(раніше�бÀло�хоспіс);�при�цьомÀ�інші�схожі�запозичені�слова
залишилися�через�Х.

14.�Тепер�пишемо:�І�орю�(³л.�в.),�І�орьович;�Олеже
(поряд� із� Оле�À� –� ³л.� в.);� хабаря,� хабарем;� ситра,

Чим�більше�сьо�одні�читаєш�±ни�,�тим�сильніше

Із�3�червня�почав�діяти�новий�У±раїнсь±ий�правопис�2019�ро±¾.
Від�цьо�о�момент¾�ре±омендовано�застосов¾вати�норми�і�правила
нової�реда±ції�правопис¾�в�¾сіх�сферах�с¾спільно�о�життя.
Ми�вибрали�20�новацій�правопис¾,�я±і�чи�не�найбільше

привертають�до�себе�¾ва�¾.

Новий правопис:


